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Referat fra møde i Frivillighedsrådet 
Tirsdag, den 16. marts 2021 kl. 14-17 som videomøde 

 
 
Deltagere: 
Formand Poul Erik Hansen 
Næstformand Jørgen Ørbæk Petersen, ordstyrer 
Kasserer Tage Sørensen 
Bent Nielsen, fraværende 
Mona Fabricius 
Arne Klinge 
Connie Wittenkamp 
Jens Peter Jensen 
Christa Lorenzen 
Bent Thomsen, afbud 
Annette Dall 
 
Kirsten G. Nissen, referent  
 
 
 
Gruppe 1: Planlægning af stormøde 
Bent Nielsen, Mona Fabricius, Arne Klinge, Annette Dall, Kirsten G. Nissen 
 
Gruppe 2: Frivilligpolitik & PR  
Tage Sørensen, Annette Dall, Arne Klinge, Connie Wittenkamp, Jørgen Ørbæk Petersen, Poul 
Erik Hansen, Jens Peter Jensen, Bent Thomsen, Christa Lorenzen, Kirsten G. Nissen  
 
Gruppe 3 Samarbejde mellem Frivilligcenter Tønder og Frivillighedsrådet 
Christa Lorenzen, Tage Sørensen og Kirsten G. Nissen er valgt af Frivillighedsrådet samt Ute 
Mammen og 2 bestyrelsesmedlemmer for Frivilligcenter Tønder 
 
Frivillig Fredag: 
Poul Erik Hansen 
 
Pjece: Annette Dall, Christa Lorenzen 
 
Planlægningsgruppe fælles temadag for Frivilligcenter Tønder og Frivillighedsrådet 
Poul Erik Hansen, Ute Mammen, Else Lorenzen og Kirsten Nissen. 
 
 
Referat 
 
1. Oplæg ved familievejlederne fra Sozialdienst Ilka Jankiewicz og Regin Hansen. 
 
Foreningen dækker Tønder, Aabenraa, Haderslev og Sønderborg. Der er syv familievejledere i 
alt. Vejlederne støtter alle fra børn til ældre. Regin Hansen er ny vejleder og har været ansat i 
3 måneder. Det har været lidt af en udfordring at starte op for ham, da alt har været lukket 
under corona.  
Ilka Jankiewicz er tilflytter fra 1996 og har siden 2008 været familievejleder. Ilka fortalte, at 
familievejlederne har en god kontakt til formændene i lokalafdelingerne. Christa Lorenzen er 
formand i Løgumkloster, Marlis Zimmer er formand i Højer, Irene Feddersen i Tønder og i 
Jejsing-Sæd-Abild er Mette Bruhn formand. Der er endvidere kontakt til hjemmeplejen og 
sygeplejen. Telefonen er faktisk åben hele dagen. Hvert år afholdes generalforsamling, hvor 
der aflægges beretning.  
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Poul Erik Hansen deltog sidste år i generalforsamlingen og spurgte, om der opleves en 
forvirring blandt familierne. Ilka oplyste, at under corona har der været mange udfordringer. 
De møder mange børn og unge med psykiske udfordringer. Det er vigtigt, at samfundet åbnes 
igen. Mange seniorer synes, at det er trist, men det er især slemt for børnene.  
Ilka og Regin har haft enkelte fysiske besøg alt afhængig af situationen. Kontakten er primært 
telefonisk. Selvom nogen har boet i landet i mange år, er de ikke særligt gode til dansk og 
derfor kan vejlederne støtte med oversættelse bl.a. ved samtaler med kommunen. 
Avisen Der Nordschleswiger er indstillet som papirudgave og den findes nu kun elektronisk - 
det er de ældre kede af.  
 
2. Godkendelse af dagsordenen. 
Dagsordenen blev godkendt med en enkelt ændring. Regionsnetværk slettes under eventuelt 
og skrives på under rapportering fra Arbejdsgruppe 2 til næste møde. 
 
3. Godkendelse af referat og opfølgning på punkter fra møde den 26. januar 2021. 
Der var ingen bemærkninger til dette punkt. 
 
4. Kort orientering ved formand, kasserer og frivilligkoordinator/sekretær. 

 Herunder orienteres om budget. 
 
Formanden: Frivilligcentret har stadig ingen afklaring i forhold til lokalerne på Medborgerhuset. 
Der var en opfordring til deltagelse i Det nationale Frivilligråds online årsmøde den 23. marts.  
 
Kassereren: Det blev nævnt, at der stadig mangler et kontoudtog fra den lukkede konto i 
Sydbank. 
 
Frivilligkoordinatoren: Sundhedsafdelingen åbner snart op for udendørs træning af små hold. 
Det er stadig usikkert om Stormødet den 7. juni kan afholdes. Planlægningen af Borgertræffet 
den 6. november startes op og det er forventningen, at arrangementet kan afholdes. 
Kultur & Fritid har inviteret frivillige foreninger til online temamøder og heraf er der afholdt to 
møder omhandlende henholdsvis økonomi og genåbning 
Vedrørende valget af kandidater til Frivillighedsrådet er det undersøgt om den gældende 
procedure kan anvendes. Proceduren skal ikke ændres er meldingen fra det nationale 
frivilligråd og det henstilles, at der sker et valg i år. Det blev foreslået, at der vælges seks 
medlemmer, som skal sidde i to år og de resterende medlemmer vælges for et år, således at 
valg af antal medlemmer atter kommer ind i det gængse rul med valg af 6 medlemmer i ulige 
år og 7 i lige år. Der må sidde mellem 9 til 13 medlemmer i Frivillighedsrådet.  
 
5. Fordeling af tilskud til frivilligt socialt arbejde jf. § 18 i serviceloven for 

forårsrunden 2021.. 
Der udarbejdes forslag til fordeling af midler. Der er modtaget 23 ansøgninger. Forslaget 
sendes til endelig drøftelse og beslutning i Socialudvalget.  
Bilag:  
 Oversigt over ansøgninger.  
 Oversigt over tildelt § 18 tilskud i 2020  
 Retningslinjer for tilskud jf. § 18.  

  
Der blev udarbejdet forslag til fordelingen af tilskud, som efterfølgende skal behandles af 
Socialudvalget i april. 

 
 

6. Status på foreningernes udgifter til bankgebyrer. 
Drøftelse og godkendelse. 
Bilag vedlægges. 
 

Der er udsendt en mail med brev til alle frivillige sociale foreninger om udgifter til bankgebyrer 
og ca. 50 foreninger har sendt svar retur. På nuværende tidspunkt er Danske Bank den 
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billigste. Nogle banker har dog ændret satsen pr. 1. marts og oplysningerne i skemaet kan 
således være forældet. Der er udarbejdet et brev, hvor excel-skemaet bliver omhyggeligt 
forklaret og der er beskrivelser af de overvejelser, som foreningerne skal foretage i forbindelse 
med valg af bank. Foreningernes navne og antallet af medlemmer er fjernet fra skemaet.  
 
Der har været en høring i Folketinget omkring gebyrer. Bankgebyrerne er steget på grund af 
GDPR reglerne og faren for hvidvask. Reglerne kan måske ændres på sigt, således at mindre 
foreninger kan komme i en mindre risikogruppe. De høje bankgebyrer har medført, at nogle 
foreninger laver konti hos hinanden jf. Holstebromodellen, hvor én forening bliver 
moderforening for andre mindre foreninger. Det kunne være en opgave for frivilligcentret eller 
måske en opgave for Ældre Sagen eller måske Danske Seniorer. Den beslutning skal 
foreningerne selv træffe. 

 
Frivillighedsrådet godkendte udsendelsen af brevet samt det medfølgende skema. Brevet 
sendes til de 48 foreninger, der har meldt tilbage med oplysninger. 

 
 

7. Frivillighedsrådets opgaver. 
Grupper med nyt orienterer: 

 Arbejdsgruppe 1  
o Stormødet den 7. juni 
o Rekruttering af kandidater til Frivillighedsrådet 

 
Arbejdsgruppen fortalte om programmet for stormødet den 7. juni 2021, som bl.a. vil 
indeholde oplæg ved nogle foreninger, valg til rådet og orientering ved formanden.  
 
Det blev meddelt, at følgende ikke genopstiller; Bent Nielsen, Bent Thomsen, Mona Fabricius 
og Connie Wittenkamp. I den sammenhæng blev mobilisering af nye kandidater drøftet og det 
blev aftalt, at formanden udarbejder et brev med en opfordring til foreningerne om at finde 
nye kandidater til rådet. 
 
 Arbejdsgruppe 2 

o Status på fadderskabsordning 
o Status på samarbejdet på tværs af råd og udvalg. 
o Retningslinjer og ansøgningsfrister for § 18 tilskud. 

 
Status på fadderskabsordningen: Der startes en forsøgsordning med nogle få foreninger, da 
der ikke er så mange foreninger, der har meldt sig endnu.  
 
Opstarten af samarbejdet på tværs af råd og udvalg afventer svar fra et par af rådene. 
 
Rammer for § 18: Arbejdsgruppen vil læse de gældende retningslinjer grundigt og tage en 
drøftelse, om der er behov for ændringer på det næste møde i gruppen. 
 
 Arbejdsgruppe 3 
 
Der er afholdt et fællesmøde siden sidst, hvor det blev meddelt, at Ute Mammen stopper som 
daglig leder af Frivilligcenter Tønder med udgangen af juni 2021. 
 
 Frivillig Fredag  

Der har ikke været nogen møder fornylig.  
 

 Pjece ”Frivillige sociale organisationer og foreninger”.  
Der indkaldes til møde i juni og pjecen udgives sidst i september. 

 
 
 



4 

 Planlægningsgruppe fælles temadag 
o Dato for temadagen 

Den endelige dato er endnu ikke aftalt, da der afventes en tilbagemelding fra 
frivilligcentrets bestyrelse og dagen skal måske udsættes igen på grund af corona 
restriktionerne. 
 

8. Nyt fra foreningerne. 
Annette Dall, Hjernesagen: Foreningen forventer at afholde generalforsamling i april. 
 
Poul Erik, Aktiv Fritid: Der er lavet en aftale om optagelse af tri-holdet i Aktiv Fritid i 
samarbejde med Sundhedsafdelingen. Målet for holdet er, at de skal gennemføre en 1/10 
triatlon.  
 
Arne Klinge, Selvhjælp Sydvest: Nogle af selvhjælpsgrupperne er så småt startet og en af 
grupperne forventer at starte, når alle i gruppen er vaccineret.  
 
Tage Sørensen, Aktive Timer: Der er glæde i foreningen, da der nu må være 25 personer 
forsamlet i foreningen udenfor, da grupperne så ikke skal deles op. Det blev også oplyst, at 
bestyrelsen har besluttet, at medlemmerne fremover kan fravælge mails fra foreningen, hvis 
de ønsker det. 
 
9. Eventuelt og næste møde. 
Antallet af møder, prioriteringen af opgaver og fordelingen af opgaver i rådet blev drøftet. Det 
blev foreslået, at der sagtens kunne arbejdes mere med opgaverne i små ad hoc grupper og at 
alle ikke behøvede at deltage i arbejdsgrupperne. 
Der var enighed om, at gruppe 2 er for stor og at gruppen skal ændres efter valget.  
 
Næste møde i rådet afholdes den 27. april.  


